
   
 

25. maj 2021 

 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut. 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut:  

 

1. Hvilke handelshindringer mener Naalakkersuisut, at der i dag eksisterer i forholdet mellem USA 

og Grønland? 

 

2. Hvad præcist vil Naalakkersuisut gøre for at skabe bedre handelsforbindelser til USA? 

 

3. Hvilke produkter mener Naalakkersuisut, at vi fremadrettet kan eksportere til USA som følge af 

bedre handelsforbindelser? 

 

4. Hvornår forventer Naalakkersuisut, at sædet i Arktisk Råd overlades til Grønland? 

a. Hvordan vil Naalakkersuisut arbejde for det? 

b. Hvad vil Naalakkersuisut gøre, såfremt Danmark ikke vil afgive sædet i Arktisk Råd? 

 

5. Hvordan fortolker Naalakkersuisut Selvstyreloven i forhold til det udenrigs- og 

sikkerhedspolitiske område? 

a. Er det et samlet Naalakkersuisut, der deler opfattelsen af, at Grønland med 

Selvstyreloven i hånden kan føre sin egen udenrigs- og sikkerhedspolitik uden om 

Danmark? 

 

6. Kan Naalakkersuisut oplyse andet af interesse for sagen? 

(Medlem af Inatsisartut Jens-Frederik Nielsen, Demokraterne) 

 

Begrundelse 

Naalakkersuisoq for Erhverv, Handel, Udenrigs og Klima har ved flere lejligheder sagt, at 

handelsforbindelserne til USA skal forbedres. 

 

Demokraatit er som udgangspunkt enig heri. Det amerikanske marked er gigantisk, og det vil være godt for 

vores land at kunne eksportere flere produkter til dette marked. Omvendt kunne det også vise sig at være 

en fordel, at vi kunne importere flere produkter fra USA således, at forbrugerne herhjemme fik flere 

valgmuligheder. 

 

Det gode spørgsmål er så bare, hvor meget det egentligt er muligt at gøre fra politisk side, og hvor meget 

der reelt set er op til de almindelige markedskræfter. 

 



   
 

I en artikel på knr.gl1 udtaler både Royal Greenland og Polar Seafood i store træk, at det er svært at få øje 

på handelshindringer i det nuværende forhold.  

 

Jeg er på den baggrund interesseret i, at Naalakkersuisoq for Erhverv, Handel, Udenrigs og Klima bliver lidt 

mere konkret i sine planer. 

 

Med hensyn til mine spørgsmål vedrørende Arktisk Råd og den generelle udenrigspolitik, så skal de ses i 

lyset af væremåden og udtalelser fra Naalakkersuisoq for Erhverv, Handel, Udenrigs og Klima i forbindelse 

med møderne med USA’s Udenrigsminister.  

 

Naalakkersuisoq for Erhverv, Handel, Udenrigs og Klima har i den forbindelse blandt andet sagt, at ”vi 

historisk har været for dårlige til at forstå, hvad juraen siger i Selvstyreloven”.2 

 

Jeg ønsker at mine spørgsmål må blive besvaret indenfor 10 arbejdsdage. 

                                           
1 https://knr.gl/da/nyheder/fiskeeksport%C3%B8rer-fisker-ikke-efter-hj%C3%A6lp-i-broberg-

blinken-m%C3%B8de  
2 Sermitsiaq, nummer 20/2021 
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